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Elhunyt kollégánk, 
Hűvös Oszkár

3. oldal 

213 alkotást állítanak
ki az Őszi Tárlaton

6. oldal 

Vita 
Mártély anyagi 
helyzetéről

2. oldal 

SZÓRAKOZÁS • Programok és koncertek nagy mennyiségben szeptemberben

Pótolják, ami augusztusban elmaradt
BOROS TAMÁS / KOROM ANDRÁS

 Megtartják az augusztus 
20-21-én elmaradt koncer-
teket és programokat, ezt 
Márki-Zay Péter polgár-
mester mondta a Vásárhelyi 
TV Időben című műsorában. 
Sőt, több más olyan rendez-
vény is pótlásra kerül, amely 
az esős időjárásnak esett ál-
dozatul.
 Szeretnének ugyanis minden-

kit kárpótolni, aki nem kapta meg 
a számára megfelelő szórakozást. 
Márki-Zay Péter elmondta, a bódé-

kat nagyobb számban megtartotta 
a város, az árusok, akik pórul jártak 
a Szent István-napokon, kedvez-

ményesen vehetnek részt ezen a 
rendezvényen, hogy a kiesett bevé-

telükből minél több mégis realizá-

lódjon náluk.

A szeptember 9-11. közötti hétvé-

gén rendezik meg a Vásárhelyi Ízök 
Fesztiválját, mely egy év kimara-

dással 11 éve kezdődött, még ezt 

megelőzően a Dörölyefesztivállal 
alapozták meg, majd a harmadik év-

ben találták ki, hogy minden olyan 
helyi különlegességnek vagy kuri-

ENERGIA • Nem zár be az uszoda, termálhővel fűtenek

Vásárhely előre menekül

VV ÖSSZEÁLLÍTÁS

 Komoly spórolást jelent 
Hódmezővásárhelyen, hogy 
a közintézmények és panel-
lakások túlnyomó többségét 
termálhővel fűtik. Az ön-
kormányzatnál azt tervezik, 
hogy ahol csak lehet, telje-
sen áttérnek erre a fűtés-
módra, így a most még gáz-

zal üzemelő Oldalkosár utcai 
óvoda és bölcsőde épületeibe 
is bevezetik a termálhőt. A 
hódmezővásárhelyi stran-
don is termálvizet használ-
nak és ezért nem tervezik, 
hogy bezárják a létesítményt 
a fűtési szezonra.

Nem zár be a helyi strand

 Országos hír, hogy egyre több 

strand zárja be kapuit országszerte, 
mert nem bírják viselni a rezsicsök-

kentés eltörlése miatt jelentősen 
megnőtt energiaárakat, írja Hódme-

zővásárhely Város gyorshír szolgá-

lata. Hódmezővásárhelyen azonban 
nem zárnak be.
A vásárhelyi strand az utóbbi évek 
beruházásai miatt már egyre kisebb 
veszteséggel üzemel, írják. 

Folytatás a 5. oldalon

A NYÁR VÉGÉVEL SEM ZÁR BE A STRAND

ózumnak számító ételt be kellene 
mutatni, mely hozzátartozik vagy 
tartozott a helyi konyhához.
A fesztivál egyik attrakciója a főző-

verseny. Nem ezt tartják azonban a 
legfontosabbnak a szervezők, ha-

nem az, hogy a versenyzők együtt 
főzzenek. 
Csáki Zsolt, a program ötletgazdája 
elmondta, hogy az utóbbi években 
nagyon átalakult a vásárhelyi kony-

ha, hiszen immár olyan ételeket is 
készítünk, melyeket más népek, 
nemzetek készítettek. Szeretnék, ha 
a mediterrán vagy ázsiai ízek átala-

kulnának vásárhelyi ízekké.
Ezen a hétvégén lép fel a BFMK előtt 
az Atilla fiai társulat és Varga Mik-

lós, a PopArt, a Hódmezővásárhelyi 
Koncertfúvós Zenekar és a Crystal 
Dance Club, valamint ekkor rendezik 
meg a Gasztroudvart is.
Szeptember 18-án a Kossuth téren 
a No Sugar, valamint a Hooligans 
koncertjeit hallgathatja meg a vá-

sárhelyi közönség. Rossz idő ese-

tén ezeket a programokat a Hódtói 
Sportcsarnokban tartják meg. 

A RAJONGÓK BEPÓTOLHATJÁK AZ AUGUSZTUS 20-I HÉTVÉGÉN ELMARADT KONCERTEKET

TRAM-TRAIN • Az első fizetős hónap 
tapasztalatai

Próbaidőszak 
utáni gondok

SZINCSOK GYÖRGY

 Sínek közé hajított kerék-
pár, ököllel ütött automa-
ta, téves üzenetet közvetítő 
hangosbemondó, éjjel-nap-
pal túl hangosan beszélő 
jegykiadó automata. Olykor 
vicces, de leginkább bosz-

szantó jelenségekkel ta-
lálkoztunk az egy hónapja 
fizetőssé vált tram-traim 
útvonalán. A legnagyobb 
problémát a jegyautomaták 
megbízhatatlan működése 
okozza, de akadnak gondok 
a járatokon is.

Folytatás a 3. oldalon

A KERÉKPÁR IS A JEGYAUTOMATA HIBÁJÁNAK ,,ÁLDOZATA”
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MÁRTÉLY • Utolsó(?) csörte Ambrus és Putz között

Csődhelyzet vagy sem?

BUDAI DÁNIEL

 Csődközeli helyzetben 
van Mártély – ezt mondta 
Ambrus István, a település 
frissen hivatalba lépett pol-
gármestere augusztus 26-i 
sajtótájékoztatóján. Az elő-
ző polgármester, Putz Anita 
azt állítja, minden számlát 
kifizettek, egyedül Vásár-
hellyel kell megegyezni.
 Ambrus elmondása szerint a tar-

tozás több mint fele, 23 millió forint 
a vásárhelyi önkormányzat felé áll 
fent, a közös hivatali költségek meg 
nem fizetése miatt.
„Jelenleg Mártélynak 
több mint 40 millió forint 
adóssága van, ez a teljes 
éves költségvetés közel 
egyharmada. Azt gondolom, 
az mindenki számára 
egyértelmű, hogy ilyen 
mértékű adósságot egy 
ekkora település a működése 
során kigazdálkodni nem 
fog tudni, még hosszú évek 
alatt sem. Az a felelőtlenség, 

ami ekkora adósság 
felhalmozásához vezetett, 
ez minden mártélyit nehéz 
helyzetbe fog hozni és 
minden családnak szűkülni 
fognak a lehetőségei”

 – fogalmazott.
Ambrus azt mondta, a tartozás a falu 
jövőjét és mindennapi működését 
veszélybe sodorja. A rossz gazda-

sági helyzetet alaposan meg fogják 
érezni. A probléma megoldásának 
első lépése az egyeztetés Márki-Zay 
Péterrel – fogalmazott Mártély első 
embere, aki abban bízik, hogy elen-

gedik a csaknem 24 millió forintos 
tartozásukat.
„Mivel a hiánynak a nagy 
része az a hódmezővásárhelyi 
önkormányzat felé fennálló 
tartozás, – ennek az összege 
23 millió 750 ezer forint, – én 
találkozót kezdeményeket és 
tárgyalást Márki-Zay Péter 
polgármester úrral. Korábban 
Hódmezővásárhely elengedte 
Mártély tartozását és 
polgármester úr nyilatkozik, 
hogy Hódmezővásárhely 

soha nem látott, jó anyagi 
helyzetben van most. Én 
nagyon bízom abban, hogy 
polgármester úr nyitott lesz 
Mártély és a mártélyiak 
kérése felé. Lássunk tisztán, 
Hódmezővásárhelynek 
ez aprópénz, Mártélynak 
viszont élet-halál kérdés”

– jelentette ki.
Mártély tartozásával kapcsolatban 
a Vásárhelyi Televízió megkereste 
Putz Anitát, a település volt polgár-

mesterét is, aki úgy fogalmazott, 
hogy sajnálattal látja, hogy úszástu-

dás nélkül dobták mélyvízbe utódját. 
Nincs pénzügyi krízisben Mártély, 
a számlák, pályázati tartozás ki van 
egyenlítve, csak a Hódmezővásár-

hellyel fennálló közös hivatal költ-

ségéről kell egyeztetnie a ,,mártélyi 
városvezetésnek” Hódmezővásár-

hely polgármesterével. Putz Anita 
a VTV-nek írt levelében úgy fogal-
mazott, hogy felajánlja a falunak a 
bentragadt szabadságával kapcso-

latos 300 ezer forintot, amennyiben 
Lázár János is lemond Mártély javára 
a batidai vadászkastélyról. 

AMBRUS ISTVÁN SZERINT NAGY A BAJ, PUTZ ANITA SZERINT NEM

REZSIFRÁSZ • Rosszul jár(ha)t egy szentesi társasház

Nagyfogyasztónak 
minősítették át őket
BOTTYÁN RÓBERT

 Két és fél- háromszo-
rosára emelkedik majd az 
áramszámlája egy szente-
si társasház lakóinak, mert 
napelemet szereltettek a 
tetőre, emiatt nagyfogyasz-
tónak számítanak, és csak 
piaci áron kapják az áramot 
– számolt be róla az RTL 
Klub Híradója.
 Sokkal jobban jártak volna, ha 
egyénileg, a szolgáltatótól vásá-

rolhatnának. Megkeresték az MVM 
Zrt.-t, hogy egyéni mérőik alapján 
kisfogysztóként kezeljék őket, de 
nem fogadták el kérésüket.
108 darab, egyenként 4,2 kWh-s 
teljesítményű panel van most jelen 
pillanatban a tetőn – mondta el a 
híradónak Erdei István. A napelemek 
a társasház teljes fogyasztásának 
több mint a felét biztosítják. Még 
úgy is, hogy több lakó a korábbi gáz-

konvektorok helyett klímával vagy 
elektromos panelekkel fűt.
Korábban 90-100 ezer forint között 
volt az áramszámlja, a napelemek 
felszerelése óta olyan 45 ezer fo-

rint, gázt pedig nem használ Erdei. 

A gázszámlája csak azért nem nulla 
forint, mert a rendszerhasználati 
díjat fizeti, mondta.
Ha a napelemek a felhasználtnál 
többet termeltek, azt eddig tár-

sasházként adták el, és ha áramra 
volt szükségük, társasházként vá-

sároltak az MVM-től. Így azonban 
az áramfogyasztásuk túllép azon 
a határértéken, amikor még rezsi-
csökkentett áron vehetnék igénybe 
az áramot, azaz ezentúl piaci áron 
kell vásárolniuk – hangzott el az 
RTL Híradóban.
Az éves számlájuk így lépcsőházan-

ként 290 és 400 ezer forint helyett 
akár 750 ezer forint is lehet.
A társasház lakói azt szeretnék, ha 
az egyedi fogyasztásmérőik alapján 
mindenki külön, kisfogyasztónak 
számítana. Így rezsicsökkentett áron 
kaphatnák az áramot, és továbbra is 
környezetbarát módon, maguknak 
állíthatnák elő a felhasznált energia 
jó részét. Állításuk szerint kérésüket 
az MVM elutasította. 

MÁR NAGYFOGYASZTÓNAK SZÁMÍTANAK, 
ÍGY PIACI ÁRON KAPJÁK AZ ÁRAMOT 

(A KÉP ILLUSZTRÁCIÓ)

ALAPKAMAT • Medgyessy idején volt 
legutóbb ilyen magas

Történelmi 
„csúcsokon”
MUNKATÁRSUNKTÓL

 Augusztus 30-i ülésén 100 
bázisponttal 11,75 százalék-
ra emelte a jegybanki alap-
kamatot a Magyar Nemzeti 
Bank Monetáris Tanácsa.
 Ez a szint magasabb, mint a Gyur-

csány Ferencről elnevezett korszak 
alatt bármikor, pedig abba beleesett 
a 2008-ban kirobbant gazdasági 
világválság is. Ebben az évezredben 
ennél magasabban – 12 százalékon 
– legutóbb 2004 áprilisában volt az 
alapkamat, amikor még Medgyessy 

Péternek hívták a kormányfőt. 2008 
októberben pedig a Simor András 
vezette monetáris tanács döntése 
nyomán 11,5 százalékon tetőzött e 
mutató – emlékeztetett a 444.
Szakértők szerint szeptembertől a 
banki lakáshitel kamatok további 
emelkedésére lehet felkészülni. Az 
OTP-nél legutóbb az 5 éves kamat-

periódus esetén 1, 10 éves kamat-

periódus esetén pedig 0,75 száza-

lékpont volt az emelés mértéke. A 
Bank360.hu kalkulációi alapján egy 
20 millió forintos lakáshitel csak-

nem 10 millió forinttal többe kerül 
most, mint februárban. 

DRÁGULNAK A LAKÁSHITELEK IS (A KÉP ILLUSZTRÁCIÓ)

MEZŐGAZDASÁG • Már csak 20-30 
hektáron termelik

Hagyma nélkül 
marad Makó
B. D.

 Idén gyakorlatilag meg-
szűnt a magyar hagymater-
mesztés.
 Fekete János, az Országos Hagy-

ma Terméktanács elnöke a Magyar 
Nemzetnek azt mondta, hogy míg 
húsz éve Makó térségében 1500–
2000 hektáron foglalkoztak hagy-

matermesztéssel, idén már csak 
húsz-harminc hektár volt a makói 
hagyma területe.
A fő probléma az, hogy a makói 
vöröshagyma-termesztés egyre ke-

vésbé tudja felvenni a versenyt, az 
olasz, a spanyol és a német hagymát 
jóval hatékonyabban tudják megter-

melni a versenytársaink. Míg a hazai 
körülmények között a magról vetett 
hagyma hektáronként 250-300 

mázsás termést tud produkálni, az 
öntözött körülmények között ter-

mesztett olasz hagyma akár a 700-
800 mázsás hozamot is elérheti.
A kulcsszó az öntözés, anélkül nincs 
mire alapozni, a szárazság húsz–
ötven százalékos hozamveszteséget 
okoz. Az idén ugyanis az aszály is 
súlyos veszteséget okozott, az or-

szág déli részén egyes területeken 
az elvárható mennyiség felét elvitte 
a szárazság. A megfelelő vízgaz-

dálkodáshoz szükséges feltételek 
kiépítése nélkül nincs jövője a ma-

gyar hagymának (az olaszoknál is 
a vízgazdálkodás volt a siker egyik 
kulcsa).
Makón, a „hagyma városában” s 
környékén nem terem már hagyma. 
Van Hagymaháza a településnek, és 
Hagymatikuma, de eltűntek a hagy-

maföldek. 

Alpolgármesteri fogadóóra
Szeptember 13-án, kedden 9.00 órától 

Szabó János és Gyöngyösi Ferenc 
alpolgármesterek fogadóórát tartanak 

a Polgármesteri Hivatalban.  
Az érdeklődők érkezési sorrendben sorszámot 

igényelhetnek a portán.
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TRAM-TRAIN • Az első fizetős hónap tapasztalatai

Próbaidőszak utáni gondok
Folytatás a címoldalról

 Sokan csak augusztus 1-jén 
szembesültek a ténnyel, hogy a no-

vember óta próbaüzemben működő 
tram-train fizetőssé vált. A hírt két-

ségtelenül elég későn, július 29-én 
jelentették be az illetékesek, így aki 
nem böngészte a helyi és országos 
sajtót a hétvégén, elég kellemetlenül 
érezhette magát, amikor vonalje-

gyet kértek tőle a fedélzeten a MÁV 
kalauzai.
A nem éppen lélekemelő nyitányt az 
is nehezítette, hogy a jegykiadó au-

tomaták jelentős része nem állt ké-

szen az indulásra, így sokszor azok 
sem tudtak menetjegyet venni, akik 
szerettek volna. Elvileg még két op-

ció állt az utasok rendelkezésére, ha 
a megállók mellett lévő automaták 
csődöt mondtak: vagy egy mobilte-

lefonos applikáció segítségével vet-

tek menetjegyet, vagy megpróbálták 
a fedélzeti automatát munkára bírni.
Ez utóbbira egyelőre csak igen ritkán 
nyílik lehetőség, mert a MÁV saj-
tóosztályának tájékoztatása szerint 
a fedélzeti automaták problémáit 
eddig nem sikerült kiküszöbölni. A 
mobil applikációt egyelőre kevesen 
használják, ugyanis itt is akadnak 
hátráltató tényezők. Meglepő mó-

don így a fiatalok többsége sem 
vásárol jegyet interneten keresztül, 
ezért a jegykiadó automatákra há-

rul(na) a legnagyobb feladat, hiszen 
ezek elvileg minden megállóban az 
utazók rendelkezésére állnak.
A legnagyobb gondot ezek esetében 
az jelenti, hogy teljesen kiszámítha-

tatlan, mikor működnek, és mikor 
nem. A MÁV két munkatársa kis túl-
zással 0-24 órában járja a szegedi, 
algyői és vásárhelyi jegykiadókat, és 
folyamatosan bütykölik a gépeket, 
mégis rendszeresek a meghibáso-

dások. Ők töltik fel egyébként papír-

tekercsekkel is a gépeket, így nekik 
akkor is lesz munkájuk, amikor vég-

re összeáll a rendszer. Tőlük tudtuk 
meg, hogy a szegedi Széchenyi téren 
közvetlenül az indulást követően 
sem lehetett jegyet venni, pedig ez a 
város legforgalmasabb környéke.

Beázó automaták

 Ez az automata egyébként most 
is rossz, így aki teheti, és van még 
ideje a járat érkezéséig, elballag az 
Anna kúthoz, mert ott valami oknál 

VOLTAK GONDOK A JEGYAUTOMATÁVAL IS

fogva szinte mindig jó a szerkezet. 
A kalauzok beszélgetéséből az lega-

lább kiderült, hogy a szabadban lévő 
automaták olykor beáznak, így ez 
lehet a magyarázata annak, hogy a 
védett helyen lévő szerkezetek meg-

bízhatóbban működnek. Talán ez az 
oka annak is, hogy a Rókuson lévő 
automata is gyakran rakoncátlan-

kodik.

Sínek közé hajított 
kerékpár

 Voltak extrém jelenetek az elmúlt 
hónapban az olyan automatáknál, 
amelyekből nem tudták kiimádkoz-

ni, vagy adott esetbe kiverni a jegyet 
a vásárlók. Egy alkalommal például 
Algyőn egy utas úgy verte ököllel a 
szerkezet oldalát, mintha egy kóla-

automata nyelte volna el a pénzét. 
A vásárhelyi Népkerten pedig egy 
jegy nélkül maradt utas dühében a 
kerékpárját behajította a sínek közé. 
Ennél kevésbé látványos megnyil-
vánulások is voltak, de szerencsére 
ezeket a gépeket nem anya szülte.
A problémát érzékelhette a MÁV is, 
mert egy segítőkész fiatalembert 
ültettek előbb az Anna kúti auto-

mata mellé, majd ugyanő feltűnt a 
vásárhelyi Strandfürdő megállónál 
is. Az ő feladata lényegében az, hogy 
betanítsa az utasokat a gyors vásár-

lásra, és megnyugtassa a türelmet-

lenkedőket.
Persze akkor sem durranthatunk 
pezsgőt azonnal, ha találunk egy 
jó jegyautomatát, mert a gép meg-

lehetősen hosszú procedúra után 
ad menetjegyet, így egy vásárlás 

kezdők esetében akár 4-5 percig is 
eltarthat. Így, amennyiben torlódás 
van a gépnél, jó eséllyel az utolsók 
már nem tudnak érvényes jegyhez 
jutni, így választhatnak: vagy kidu-

málják magukat a kalauzoknál, vagy 
megvárják a következő járatot. Egyik 
sem túl jó opció annak ellenére, hogy 
a MÁV türelmi időszaknak tekintette 
az első heteket.

Éjszakai hangosbemondó

 Külső szemlélő számára vicces, 
ám az érintettek számára elég bosz-

szantó jelenség az, hogy a Kossuth 
téri automatából olyan hangosan 
szól ki egy férfihang, hogy a környé-

ken lakók mindent tisztán hallanak. 
Képzeljük el, amikor éjjel fél 12-kor 
vagy hajnali 5-kor azt halljuk az 
utcáról, hogy: „A nyomtatás folya-

matban.”  majd, „A nyomtatás be-

fejeződött.” és végül, ha eddig nem 
ébredtünk volna fel: „Köszönjük, 
hogy a közösségi közlekedést vá-

lasztotta!”
A tanulságok felsorolását zárjuk 
még egy automata hanggal kapcso-

latos történettel. Augusztus végén a 
tram-train egyik járatán bemondta 
egy női hang, hogy a maszk hasz-

nálata kötelező, és aki nem tartja 
be az előírást, azt leszállítják a sze-

relvényről. Az utasok összenéztek, 
hogy talán lemaradtak valamiről, de 
mivel a jegykezelőkön se volt maszk, 
mindenki megnyugodott, hogy va-

lószínűleg egy tavasszal használt 
hangfájl került elő véletlenül vala-

honnan. 

GYÁSZ • Itthagyott minket egy kiváló operatőr

Elhunyt Hűvös Oszkár
MUNKATÁRSUNKTÓL

 Azaz Oszi, ahogy a vásár-
helyiek ismerték. Így, im-
már múlt időben.
Hűvös Oszkár 2001. január elseje óta 
dolgozott operatőrként a Vásárhe-

lyi Televíziónál, s így az utóbbi két 
évtizedben nem volt olyan városi 
rendezvény, esemény, melyet meg 
ne örökített volna. Folyamatosan 
képezte magát, így 2007-ben ope-

ratőr szakon végzett a budapesti 
Telescholában.
A Vásárhelyi Televízió híradó és 
magazin műsorainak operatőri 
munkái fűződnek a nevéhez, de he-

lyi tévésként/operatőrként sokszor 
dolgozott az M1, M4, M5 és Duna 
csatornáknak is.
Nagyon sok dokumentum- és ter-

mészetfilmet készített. Ezeket nem 
csak operatőrként, de szerkesz-

tőként is jegyezte, hiszen filmjeit 
maga állította össze és vágta. 2019-
ben ezt a sokoldalú tudását a Szentes 
Televíziónál kamatoztatta szerkesz-

tőként, operatőrként és vágóként. 
2020 márciusától ismét a Vásárhelyi 
Televíziónál folytatta munkáját, 
megörökítve a város politikai, köz-

HŰVÖS OSZKÁR (1953-2022)

életi, kulturális és sportéletét.
Akkor is ott volt a kezében a kamera, 
amikor a természetet vagy kedvenc 
helyszínét, Erdélyt járta, számos 
természet- és dokumentumfilm 
fűződik a nevéhez, amelyeket nem 
egy esetben szerkesztőként és vágó-

ként is jegyzett.
Ráadásul még ennél is sokoldalúbb 
ember volt. Rendkívül büszke volt 
arra, hogy tanulmányait a szegedi 
Tömörkény Gimnázium és Művé-

szeti Szakközépiskolában kezdte, 
forgatások alkalmával többször 
idézte fel másoknak is, hogy szob-

rász szakon végzett. Majd jött a 
dekor iskola, dolgozott kirakatren-

dezőként, de megyei focicsapatot is 
igazgatott.
A Hódmezővásárhelyi FC labdarúgó 
csapata is ápolni fogja emlékét, egy, 
a közvetítő állásban elhelyezett em-

léktábla segítségével. Ezen kívül a 
közvetítő állást is róla neveznék el. 
Oszit mindenki ismerte és szerette, 
s aggódott érte, amikor beteg lett, 
majd kórházba került.
A Vásárhelyi Televízió operatőre 
júniusban fogott utoljára kamerát a 
kezébe. 

TURIZMUS • Megújulhat a tanösvény

Út a vizen
B. D.

 Vásárhely közel 50 mil-
lió forintból újíthatja fel a 
mártélyi tanösvényt. Csak a 
különleges pallóút rekonst-
rukciója 17 milliós kiadást 
jelenthet. A beruházást a 
hódmezővásárhelyi önkor-
mányzat saját forrásból fe-
dezi. 
 Újjávarázsolná a tiszai rengeteget 
kézközelből bemutató mártélyi tan-

ösvényt a hódmezővásárhelyi ön-

kormányzat. Megtudtuk, hogy a be-

szerzési eljárásra három ajánlattevő 
regisztrált.  A szerződéskötés akár 
szeptemberben is megvalósulhat, a 
kivitelezési határidő előirányzottan 
150 nap, de ez eltérhet a szerződés-

kötés során.
A polgármesteri hivatal arról tájé-

koztatta lapunkat, hogy a Norvég 
Alap támogatásából mintegy 15 éve 
létesült, a Mártélyi ártér, holtág és 
elő Tisza természeti értékeit bemu-

tató tanösvény elemei – különösen 
a fa szerkezetek – a folyamatos 
karbantartások ellenére is olyan 
műszaki állapotba kerültek, hogy 
átfogó felújításuk indokolttá vált. A 

tervezett rekonstrukció során a tel-
jes tanösvényen a takarítási, illetve 
a szakszerű növényritkítási munkák 
mellett a kidőlt-, rádőlt növényeket 
elszállítanák, a tájékoztató táblá-

kat részben kicserélnék, továbbá 
a tanösvényen lévő pihenőhelyek, 
padok és asztalok szükség szerinti 
felújítása is megvalósulna. Az egyik 
legértékesebb elem a pallóút – mely 
egyedülálló szépségű természeti 
környezetben, a mocsári részen ha-

lad keresztül – teljesen megújul. A 
költségek függvényében tervezik a 
két darab kilátó felújítását is, melyek 
közül az egyik ma nem látogatható 
rossz állapota miatt, illetve a ha-

lászház és annak elemei is érintenék 
a megújítási projektet.
A tervezett összköltség megkö-

zelítőleg bruttó 47 millió forint, 
melyből a pallóút munkálatai mint-

egy 17 millió forintra rúghatnak. 
A kivitelezés rendkívül időigényes 
– hangsúlyozták a városházán: a 
pallósor felújítása mintegy 90 na-

pot, az egyéb munkálatok nagyjából 
150 napot vehetnek igénybe. Ezen 
munkálatok akár párhuzamosan is 
folyhatnak. A felújítási munkákat az 
önkormányzat saját forrásból való-

sítja meg. 
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ENERGIA • Nem zár be az uszoda, termálhővel fűtenek

Vásárhely előre menekül
Folytatás a címoldalról

 Már nem ivóvízzel töltik fel a 
medencéket, megtörtént egy szeny-

nyvízmérő óra beállítása, amely 
alapján pontosan látják a kibocsátott 
szennyvíz mértékét, megvalósítot-

ták az eltávozó víz egy részének az 
átemelését. A strandon felhasznált 
víz egy jelentős része a Hódtói csa-

tornába távozik.
Ezen kívül profitot emelő beruhá-

zások is készültek már, ilyenek a 
beltéri játékelemek, a három óri-
áscsúszda és a kemping folyamatos 
fejlesztése.
A hódmezővásárhelyi strandon 
termálvíz van, ennek köszönhető-

en nem kell fűteni a medencéket, 
mint más fürdőkben. Ezeknek az 
adottságoknak és intézkedéseknek 
köszönhetően nem kell bezárniuk a 
vásárhelyi strandot még akkor sem, 
ha elszálltak az energiaárak, írják 
közleményükben.

Termálhő az Oldalkosár 
utcában

 Az egyre fenyegetőbb energiavál-
ság ellenére a legjobb védekezés, ha 
az önkormányzatok előre menekül-

nek – fogalmazott Márki-Zay Péter 
a Vásárhelyi Televízió Időben c. mű-

sorában. A polgármester elmondta: 
Hódmezővásárhely szerencsés ilyen 
szempontból, hiszen a geotermikus 
energiát régóta használják a város-

ban. A tervek szerint olyan intézmé-

nyeket is ezzel a termálvízzel fognak 
fűteni a közeljövőben, amelyek ed-

dig földgázt használtak.
„Egy óvodát és egy bölcsődét 
most igyekszünk átalakítani 
termálvizes távhőre, az 
eddigi gázfelhasználás 

helyett. Ez például 
várhatóan egy éven belül 
megtérülő beruházás lesz” 

– fogalmazott Márki-Zay.
A két intézmény az Oldalkosár utcá-

ban van és már elkezdődtek a terve-

zési munkálatok. Mivel a szomszé-

dos Cseresnyés kollégiumot régóta 
termálhővel fűtik, nem tűnik túl 
bonyolult feladatnak, hogy az óvo-

dát és a bölcsődét is ilyen hálózatra 
kössék.
„Keressük azt a tervezőt, aki 
meg tudja költséghatékonyan 

AZ OLDALKOSÁR UTCAI BÖLCSŐDE ÉS AZ ÓVODA ÉPÜLETÉT IS TERMÁLHŐVEL FŰTENÉK

tervezni nekünk, hogy az 
óvoda és a bölcsőde jelenlegi 
földgáz fogyasztását 
termálenergiával – ami 
zöld energia, – kiváltsuk” 

- mondta a VTV-nek Száraz Gergely, 
a HVSZ energetikai és környezet-

hasznosítási ügyintézője.
Hódmezővásárhelyen a panella-

kások és a közintézmények közel 
90 százalékát fűtik termálerővel. 
Ez egészen rendkívüli arány a töb-

bi magyar városhoz képest. Mivel 
a földgáz ára az egekbe szökött, a 

város komoly előnyben van azokhoz 
képest, ahol ezt a megújuló energia-

forrást eddig nem tudták, vagy nem 
akarták felhasználni.

Energiahatékonyság 
máshol is a városban

 Ezen kívül a polgármester azt is 
elmondta, hogy a Kovács-Küry Idő-

skorúak Otthonában végzett ener-

getikai felújítások következtében 
77%-kal csökkentek az energiakölt-

ségek. 
A Dobó-Bibó-Janáky utcában törté-

nő energetikai felújítás eredménye-

képpen is energiatakarékosabbak 
lettek és lesznek az érintett lakások.
Az újonnan átadásra kerülő Te-

leki utcai bölcsődénél pedig már 
napelemeket építettek be, annak 
a segítségével fogják az áramot 
használni. Ezen felül a Hóvirág ut-

cában talajszondás hőszivattyús 
fűtési rendszert fognak kialakítani. 
Ez többmilliós éves megtakarítást 
eredményezhet, mondta Márki-Zay 
Péter. Hódmezővásárhely már az 
energiaválság előtt is előrelátónak 
bizonyult, és mindent megtesz azért, 
hogy az intézmények, és a magán-

lakások esetében az állampolgárok 
költségei se emelkedjenek.

HONVÉDSÉG • Átadták a Kratochvil Károly Honvéd Középiskola és Kollégium vásárhelyi intézményét

Becsületre, hazaszeretetre, erkölcsre nevelnek
KOROM ANDRÁS

 Katonai középiskolát 
avattak Hódmezővásárhe-
lyen. Az első évet a Zrínyi 
Miklós laktanyában Sza-
lay-Bobrovniczky Kristóf 
honvédelmi miniszter és 
Ruszin-Szendi Romulusz 
altábornagy, a Magyar Hon-
védség parancsnoka nyitotta 
meg augusztus 31-én. 
 Negyven diák kezdi meg tanul-
mányait a Kratochvil Károly Honvéd 
Középiskola és Kollégium vásárhelyi 
intézményében, a kollégium a lak-

tanyában működik, de tanítás egye-

lőre a Gregus iskolában zajlik majd.
A laktanyában rendezett ünnepi 
tanévnyitón Máté Gergő főhadnagy 
ünnepi beszédében hangsúlyozta a 
hallgatóknak, hogy velük, most egy 
iskolát építenek. – Fő céljaik közé 
tartozik a honvédelmi és az erkölcsi 

nevelés, a hazaszeretet, mások kultú-
rájának el- és befogadása, az emberi 
és az európai kultúra iránti elkötele-
zettség, kötelezettségérzet, becsületes-
ség, bajtársiasság – sorolta azokat.
- Lehet, hogy itt ül köztetek a jövő 
pilótája, a jövő lövésze, informati-
kusa, különleges műveleti katonája, 

vezérkari főnöke. De az sem baj, ha 
nem egyenruhában folytatjátok majd 
az iskola elvégzését követően az élete-
teket– szólt a diákokhoz ünnepi be-

szédében Ruszin-Szendi Romulusz 
altábornagy. A Magyar Honvédség 
parancsnoka megköszönte minden-

kinek, aki segített ezt az álmot, azaz 

a katonai középiskolát létrehozni 
Vásárhelyen. S megígérte, hogy épí-
tik az új iskolaépületet is. A szülők-

nek azt mondta, nyugodjanak meg, 
gyermekeik jó kezekben vannak.
– Itt valami új kezdődik, hiszen ezt a 
helyet önök nyitják meg, önök lakják 
be elsőként – szólt a diákokhoz Sza-

lay-Bobrovniczky Kristóf honvédel-
mi miniszter. – Amikor a honvéd ka-
détprogram 2017-ben elindult, annyit 
lehetett biztosan tudni, hogy szükség 
van honvédelmi nevelésre, hiszen a 
kötelező sorkatonai szolgálat 2004-es 
megszüntetése után eltűnt a honvédel-
mi nevelés a társadalomból. A honvéd 
kadétprogramhoz már 119 középiskola 
csatlakozott, minden megyében van 
legalább egy partneriskola, mondta. A 
honvédelmi miniszter elmondta, ma 
főleg szükség van a hon védelmére, 
hiszen a békét két komoly veszély 
fenyegeti a háború és a migráció. – 
Ahhoz, hogy megvédjük az országot 
három dolog kell: modern eszközök, az 
azokat professzionálisan kezelni tudó, 
jól kiképzett fiatalok és a harmadik, a 
legfontosabb, a helyes erkölcsi alapál-
lás.
Az esemény végén a honvédelmi mi-
niszter, a honvédség parancsnoka és 
a Máté Gergő főhadnagy vágták át a 
nemzetiszín szalagot. MAGAS RANGÚ KATONÁK IS ELLÁTOGATTAK  VÁSÁRHELYRE AZ ESEMÉNYRE MEGHÍVÓT KAPOTT MÁRKI-ZAY PÉTER IS

A HONVÉDELMI MINISZTER ÉS A HONVÉDSÉG PARANCSNOKA IS ÁTVÁGTA A SZALAGOT NEGYVEN DIÁK KEZDI MEG A TANULMÁNYAIT
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ŐSZI TÁRLAT • 617 pályázat érkezett be eredetileg

213 alkotást állítanak ki

SOK PÁLYAMUNKA ÉRKEZETT A 68. ŐSZI TÁRLATRA

KOROM ANDRÁS

 Augusztus 29-31. között 
zsűrizték az október 9-én 
nyíló 68. Vásárhelyi Őszi 
Tárlatra beküldött alkotáso-
kat. A 617 beérkezett műből 
213 alkotást választottak be 
a kortárs képzőművészeti 
seregszemlére.
 Az Alföldi Galériában október 9. 
és december 4 között nyitva tartó 
tárlaton 121 festmény, 44 grafika, 43 
plasztika, illetve 5 egyéb kategóriájú 
alkotást láthat majd az érdeklődő 
nagyközönség.
Az idei zsűrinek nem volt könnyű 
dolga, hiszen összesen 617 alkotást 
adtak/küldtek be, a kortárs kép-

zőművészeti színtér jelentős kép-

viselői, az egész fiatal pályakezdő 
képzőművészektől a már több díjjal 
rendelkező, nagy nevű, beérkezett 
mesterekig. Az idei kiállítást némi 
késéssel hirdették meg, így a mű-

vészek rövidebb idő alatt dönthet-

tek részvételükről. A kiállítást előre 
meghatározott tematika, szabályok 
nélkül alakítják, s a meghívott kép-

zőművészek mellett bárki szabadon 
beadhatta közönség elé szánt alko-

tásait.
A szakmai zsűri előtt álló legna-

gyobb kihívást ez alkalommal a 

műalkotások mérete jelentette, 
hiszen az idén nagyon nagy méretű 
alkotásokat küldtek be, elsősorban 
a táblaképeket és festményeket ké-

szítő művészek. A zsűrinek ezeket 
kellett elhelyeznie az Alföldi Galéria 
földszinti termeiben.
A zsűri (tagjai: Pogány Gábor művé-

szettörténész, az Őszi Tárlat kurá-

tora, Képíró Ágnes, Barabás Márton 
Munkácsy-díjas festőművész, Fehér 
Dávid művészettörténész, Miklós 
Péter és Kotormán Norbert szob-

rászművész) az első két nap a be-

küldött alkotásokat válogatta, majd 
a harmadikon a város által alapított 

és finanszírozott díjakról, illetve a 
Kulturális és Innovációs Minisztéri-
um, a Magyar Művészeti Akadémia, 
a Csongrád-Csanád Megyei Önkor-

mányzat és mások által felajánlott 
díjak, munkajutalmak odaítéléséről 
döntött.
Míg az idei díjazottak majd csak az 
október 9-i tárlatnyitón lesznek 
ismertek, azt azonban máris köz-

zétették, hogy mely alkotásokat 
láthatja majd a nagyközönség az 
Alföldi Galéria földszinti termeinek 
falain. A kiállítandó alkotások teljes 
listája az oszitarlat.hu oldalon ol-
vasható. 

ÉRTÉKMEGŐRZÉS • Hollandiából is érkezett segítség

Felújítják a Papi-féle szélmalmot
KOROM ANDRÁS

 A négy vitorlából csak há-
rom van a helyén, többek 
közt emiatt ismét felújítás 
előtt áll a Vásárhely hatá-
rában álló, kulturális és tu-
risztikai nevezetességnek 
számító Papi-féle szélma-
lom.
 Turisztikai látványosság, mú-

zeumi foglalkozások helyszíne és 
kuriózum is egyben a Vásárhelytől 
mintegy hét kilométerre, közvetlen 
az Erzsébeti út mellett álló Papi-féle 
szélmalom. Hasonló építményből 
rengeteg állt még a múlt század első 
felében is az Alföldön, mára mu-

tatóban is alig akadt. A megyében 
sem sok, a legismertebbek a működő 

dorozsmai és az ópusztaszeri, de 
van egy Székkutason is, mely a né-

met nyelvterületen Hugo Hartung: 
Piroska című regénye, de főleg az 
abból az 1950-es években készült 
nyugatnémet mozifilm révén lett 
ismert.
A Papi-féle szélmalom ilyen kultu-

rális karriert ugyan nem futott be, 
de kuriózumként és mementóként 
fennmaradt, ellentétben számos 
társával. Felújítása ismét időszerűvé 
vált, hiszen egy korábbi vihar meg-

rongálta, nincs meg a négy közül az 
egyik vitorlája, de nem megoldott a 
villámvédelme sem.
– Legutóbb 2020-ban nyúltunk a 
malomhoz, egy szerb-magyar kon-
zorciumi partnerprogram keretében, 
amikor teljes belső felújításon esett át. 
Újraraktuk a régi, leszakadt tapasztá-

sokat, letakarítottuk a teljes fafelüle-
tet, mely lenolajos kezelést, láng- és 
gombamentesítést is kapott, s pótol-
tunk néhány, az idők során elkorhadt 
faszerkezetet – sorolta a legutóbbi 
munkálatok részeit Nacsa Zsolt pro-

jektmenedzser. Hozzátette: az újabb 
tervezett munkálatok oka, hogy egy 
vihar leszakította az egyik vitorlát, s 
az esőzések további károkat is okoz-

tak a faszerkezetben, jelenleg ezt 
próbálják elhárítani. De a malmot 
külsőleg is fel kellene újítani.
– Ahhoz, hogy a felsorolt problémá-
kat orvosolni tudjuk, le kell emelni a 
malom teljes kupolaszerkezetét, mely 
után javítani vagy cserélni lehet majd 
a malom szerkezeti elemeit. De a 
belső faszerkezet elemeinél is apróbb 
cseréket kell elvégezni. Így ismét mű-
ködőképessé tudjuk tenni a Papi-féle 
szélmalmot, az a cél, hogy abban ismét 
őrölni is lehessen – mondta a pro-

jektmenedzser. Hozzátette, hogy a 
malom műemlékvédelem alatt áll, 
így csak az eredeti állapotát lehet 
majd visszaállítani. Ami jó, hiszen 
a tervezett felújítás célja az eredeti 
állapot korhű anyagokkal való visz-

szaállítása. Ilyen jellegű munkákat 
azonban csak nagyon kevés kivite-

lező képes elvégezni.
– Mostanában érkezett hozzánk az a 
holland férfi, aki az ottani örökségvé-
delmi hatóságnál dolgozott, így ren-
geteg tapasztalata van. Európa szerte 
járja a szélmalmokat, s ad tanácsot a 
felújításukra. A tanácsait felhasználva 
tervezi meg egy tervező a felújítást – 

mondta Nacsa Zsolt.

A szélmalom felújítása leghamarabb 
a jövő év elején indulhat meg, addig 
a tervezés, az engedélyeztetés és a 
kivitelezés előkészítése történhet 
meg. Azt egyelőre nem lehet meg-

mondani, hogy pontosan mibe kerül 
majd a szélmalom külső felújítása, 
de legalább 15-20 millió forintra be-

csülik a költségét. Erre jelenleg nincs 
hazai pályázati forrás, de a város bí-
zik benne, hogy lesz. Ha nem, akkor 
a felújítás árát a város fogja állni.
A 2000-2001-ben a malomajtón 
lévő tábla szerint a Magyar Köz-

társaság kormánya támogatásával 
műemléki helyreállításon átesett 
építményen 2009-ben is végeztek 
munkálatokat, akkor – többek kö-

zött – a nagymedve- és fargerenda 
kicserélésével, a tetőszerkezet meg-

emelésével, az erőátvitelei rendszer 
megerősítésével, a négytagú szél-

 A 4 VITORLÁBÓL CSAK 3 VAN A HELYÉN

CÉL AZ EREDETI ÁLLAPOT KORHŰ ANYAGOKKAL VALÓ VISSZAÁLLÍTÁSA

kerék felújításával 4,5 millió forint-

ból újra működőképessé vált – az 
országban elsőként – az 1856-ban 
épült és 1942-ig dolgozó szélmalom. 
2011-ben a molnárházat és a kiszol-
gáló-épületeket hozták rendbe. A 
szélmalom a 20 méter átmérőjű, 
négy tagból álló vitorlaszerkezetét 
is kicserélték a nagymedve- és far-

gerendát, valamint a forgató-csú-

szórámát.
A Vásárhelytől 7 kilométerre fekvő 
szélmalomra egyébként az utóbbi 
évtizedekben nagyon sokat köl-
töttek: a Darányi Ignác tervtől 
valamivel több, mint 25 milliót 
nyertek a felújítására, egy Magyar-

ország-Szerbia Interreges pályáza-

ton a Malmok útján címen 514 ezer 
852 eurót, akkori árfolyamon körül-
belül 169 millió forintot. 

PÁLYÁZAT • A Czirbusz Piroska Emlékére 
a Hódmezővásárhelyi Művészetekért 
Közalapítvány felhívása

Alkotóművészek 
jelentkezhetnek
MUNKATÁRSUNKTÓL

 A Czirbusz Piroska Emlé-
kére a Hódmezővásárhelyi 
Művészetekért Közalapít-
vány pályázatot hirdet. Ezek 
benyújtási határideje 2022. 
szeptember 30., a keretösz-
szeg 500 ezer forint.
 Kérhet(nek) támogatást hód-

mezővásárhelyi vagy ahhoz kötődő 
szerző(k) irodalmi, művészeti, tu-

dományos művek kiadásához, vala-

mint hódmezővásárhelyi vagy ahhoz 
kötődő alkotók zenei, képzőmű-

vészeti, táncművészeti, színházi, 
filmművészeti tevékenységhez. Az 
pályázhat, aki 18 éven felüli, vásár-

helyi vagy ahhoz kötődő személy, 
akinek munkája a város szellemi 
értékét gyarapítja. Előnyt élveznek 
a pályakezdő alkotók, illetve azok, 
akik önrésszel vagy más forrással is 
rendelkeznek.
Előbbinél csak az kaphat támoga-

tást, aki a teljesen kész, szerkesztett 
és számítógéppel készült kézirat-

hoz két elismert szakember írásbeli 

értékelését és a kiadást támogató 
javaslatát, valamint a kiadás pénz-

ügyi tervezetét és a szerző szakmai 
önéletrajzát is mellékeli. Utóbbinál 
pedig aki két elismert szakember 
írásbeli értékelését és támogató ja-

vaslatát, valamint a támogatás fel-
használásának pénzügyi tervezetét 
és az alkotó szakmai önéletrajzát is 
mellékeli. A támogatás irányulhat 
zenei versenyeken, kurzusokon való 
részvételre (útiköltség is), hangszer, 
kotta, eszköz, anyag vásárlására, 
fellépések, kiállítások megvalósítá-

sára. A pályázatokat egy példányban 
a Közalapítvány nevére postai úton 
(Hódmezővásárhely Megyei Jogú 
Város Polgármesteri Hivatala, 6800 
Hódmezővásárhely, Pf. 23., Kos-

suth tér 1.), további egy példányban 
elektronikus formában (E-mail: 
szecsenyi.tamas@hodmezovasar-

hely.hu) kell benyújtani a Polgár-

mesteri Hivatal Jogi Csoportjának. 
Érdeklődni a 62/530-132-as tele-

fonszámon lehet.
A pályázatok benyújtási határide-

je szeptember 30., a pályázatokat 
2022. november 30-ig bírálják el. 
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VÍZILABDA • Kiegyenlített mezőny az OBI/B-ben

Stabilabb kerettel előrébb 
léphetnek

B. D.

 Jelentősen átalakult a 
HVSC OB I/B-s férfi vízilab-
da csapatának kerete. Szep-
tember 17-én kezdődik a 
bajnokság.
 A fél csapat távozott Vásárhely 
másodosztályú férfi vízilabda csa-

patától. Katona Péter Békéscsabára 
ment edzősködni, Kátai-Benedek 
Máté abbahagyta, Palotás Sámuel és 
Szőke Xavér távozott, míg Szpornyi 
Armand Szegedre igazolt az SZVPS 

JELENTŐSEN ÁTALAKULT A KERET

OB II-es csapatába – tudtuk meg 
Szabó Tamás vezetőedzőtől. 
Az érkezők oldalán három szente-

si fiatal – Kürti-Szabó Máté, Tóth 
Bence és Petróczi Botond – kettős 
igazolással szerepelhet a HVSC-ben. 
Badó Ádám Amerikából tér vissza, 
Kovács Dávid pedig Invictusból jön 
Vásárhelyre. Szécsi László játéka 
munkahelyi elfoglaltsága miatt kér-

dőjeles. 
– Felkészülési tornán nem tudtunk 
részt venni, a nyári alapozás edzés-

látogatása is foghíjas volt. A mezőny 
nagyon átalakul az OB I/B-ben. Az 

elmúlt idényben a 10. helyen zártunk 
úgy, előttünk lévő vetélytársakat is 
sikerült olykor-olykor legyőznünk. 
A tavalyinál jóval kiegyenlítet-

tebb lesznek az erőviszonyok. Ha 
stabilabb kerettel rendelkeznénk, 
előrébb tudnánk lépni, de ehhez a 
mostaninál erőteljesebb anyagi hát-

térrel kellene rendelkeznünk. Mivel 
a szeptember 17-i bajnoki rajt előtt 
egy héttel zárul az átigazolási idő-

szak, nyitott szemmel járunk, mert 
egyes posztokon szükségünk lenne 
további erősítésekre – mondta la-

punknak a szakvezető. 

KOSÁRLABDA • Angyal Medárd Ámon 
Pécsen pallérozódik

Eb-n járt 
a vásárhelyi fiú
BOTTYÁN RÓBERT

 Augusztus 11. és 20. között 
a bulgáriai Szófiában ren-
dezték a B-divíziós U16-os 
Európa-bajnokságot. A ma-
gyar válogatott a 13. helyen 
végzett, a keretben a pálya-
futását a Kosársulinál kezdő, 
hódmezővásárhelyi Angyal 
Medárd Ámonnal – tájékoz-
tatta szerkesztőségünket a 
Vásárhelyi Kosársuli.
 A pécsi Rátgéber Akadémiánál 
játszó 15 éves tehetséggel a soraiban 
a válogatott két győzelemmel (Cip-

rus és Georgia) kezdte a kontinens-

tornát, majd Belgium ellen nagy 
csatában kapott ki az együttes. Ezt 
követte egy Észtországgal szembeni 
kiütéses siker, majd az Ausztria elle-

ni drámai hosszabbításos vereség – 
kevésen múlt a siker és ezzel együtt 
a negyeddöntő, végül az osztrákok 
örülhettek. 
A folytatásban a 9-16. helyért küz-

dött a válogatott, ahol a Svájc elleni 
vereség után sikerült szépen zárni 
a tornát: Romániát könnyedén, Uk-

rajnát pedi tizenöt pontos hátrány-

ból fordítva győzte le a csapat.
Medárd a következőképpen értékel-
te a válogatott szereplést:
„A magyar bajnokság után volt egy hét 
pihenőm, utána pedig már kezdődött 
július elejétől az öthetes, kemény vá-
logatott felkészülés, ahol mindenki a 
legjobbat akarta kihozni magából. Ez 

idő alatt nem nagyon tudtam haza-
jönni. Az Európa-bajnokság nagyon jó 
volt, az első mérkőzésen volt egy kicsi 
lámpalázam, de utána ez a drukk már 
elmúlt. A mérkőzések kemények vol-
tak, az ellenfelek jó játékosokból lettek 
összeállítva, így a színvonal is magas 
volt. A csapat érdekében megpróbál-
tam mindent megtenni, hogy jó legyen 
a védekezésünk. Elégedetlen vagyok a 
13. hellyel, mert úgy gondolom, hogy 
a legjobb 8-ban lett volna a helyünk, 
mert egy olyan osztrák csapattól kap-
tunk ki, akiket 10-ből legalább 8-szor 
elvernénk. Az Ausztria elleni mérkőzés 
után mindenki letört volt, csalódottak 
voltunk, hogy nem jutottunk tovább. 
Ott egy olyan mélyponton voltunk, 
ahonnan nehéz volt felállni. 
Az összes mérkőzésen hatalmas szívvel 
játszottunk, nem hagytuk magunkat. 
Tapasztalatszerzésre nagyon jó volt ez 
a torna, hiszen nem mindennap játsz-
hatunk ennyi tétmeccset egy szezon-
ban. A hibáimból levontam a tanulsá-
gokat és ezeket viszem magammal a 
pályafutásom során.” 

A 15 ÉVES TEHETSÉG SOK TAPASZTALATOT 
SZERZETT A TORNÁN

BOKSZ • Profi ökölvívó gála Vásárhelyen

Helyi srácok is 
ringbe lépnek
KOROM ANDRÁS

 Profi ökölvívó meccset 
szerveznek Vásárhelyen. 
Berki Ferenc Jr. és Sandro 
Jajanidze szeptember 24-én, 
szombaton este 8-tól csap 
össze a Hódtói Sportcsar-
nokban, a 3. Vass Nemzet-
közi Ökölvívó Gálán.
 A két bokszoló utoljára 2019 áp-

rilisában csapott össze a WBF nagy-

váltósúlyú interkontinentális övért. 
Akkor a mérkőzést Berki nyerte. A 
mostani visszavágónak a Hódtói 
Sportcsarnok ad otthont, a két bok-

szoló azonban most középsúlyban 
csap össze.
A 3. Vass Nemzetközi Ökölvívó Gálán 
Kovács Pál, a nemzeti válogatott 
tagja, a grúz Goga Kevlishvili ellen 
lép majd a ringbe. A nagyközépsú-

lyú ukrán Philip Akilov a vásárhelyi 
Balogh Márkkal bokszol majd, négy 
menetben. 

MOTOCROSS • Az önkormányzat is segített a tábor és a verseny 
létrejöttében

Nehéz sorsú gyerekek 
pattantak motorra
BUDAI DÁNIEL

 Életük első motocro-
ss versenyén indulhattak el 
azok a vásárhelyi fiatalok, 
akik részt vettek a ,,Motor-
sport mindenkinek” elne-
vezésű CLLD pályázatból 
megvalósult 2 hónapos tá-
borban. A Center Motorsport 
Club és a Roland Ring adott 
otthont hétvégén a magyar  
motocross kupasorozat 
utolsó előtti futamának, így 
a táborozók nagyközönség 
előtt és a sportág elitjével 
állhattak rajthoz egy futam 
erejéig a vásárhelyi pályán.
 A hódmezővásárhelyi Roland 
Ring adott otthont augusztus utol-
só hétvégéjén a magyar motocross 
kupasorozat utolsó előtti futamá-

nak a 2022-es szezonban. Az egyik 
legrangosabb versenysorozatban a 
vásárhelyi kiválóságok mellett, mint 
Nagy Alex vagy Técsy László Márk, a 
motorsport mindenkinek tábor 6-17 
éves kor közötti résztvevői is rajthoz 
álltak egy betétfutamon.

- Az országos szövetség kért fel 
minket, hogy ezt rendezzük meg- 
nyilatkozta a Vásárhelyi TV-nek 
Móricz Gergely, a Center Motorsport 
Club képviselője. A versenyzők nagy 
része a ,,Motorsport mindenkinek” 
pályázat résztvevői is elindulhat-

tak egy futamon és a nagyközönség 
előtt mutathatták be, amit a nyáron 
Nagy Alextől tanultak.
A  hódmezővásárhelyi önkormány-

zat jóvoltából ez egy CLLD pályázat 
volt hátrányos helyzetű fiatalokra 
szabva. Régóta keresik meg a he-

lyi klubot a szülők és kicsik, hogy 
szeretnék ezt a sportot kipróbálni, 
nem nagyon volt erre eddig alkalom, 
mondta Nagyné Czuczi Rita, a Cen-

ter Motorsport Club tanácsadója.

A pályázat résztvevőit Nagy Alex, 
profi motorversenyző készítette fel 
életük első futamára. Sokan idén 
nyáron ültek először motorra, de 
már most látszik, hogy az elhiva-

tottság és az elmúlt hónapok ke-

mény edzései sikerhez vezethetnek 
a fiataloknál, van akiből profi spor-

toló válhat.
Nagy Alex a technikai tudás alapján 
a lányoknál és a fiúknál, nem tartja 
elképzelhetetlennek a későbbi sike-

reket, ha a későbbiekben is lesz rá 
támogatás, mert ez a sportág elkép-

zelhetetlen anélkül.
A 2 hónapos intenzív nyári tábor és a 
hétvégi futam 10 millió forintos pá-

lyázati forrásból valósulhatott meg a 
vásárhelyi Roland Ringen. 

TÖBB, HÁTRÁNYOS HELYZETŰ FIATAL PRÓBÁLHATTA KI A MOTOCROSST
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DÍJ • Ki legyen a negyedév egészségügyi 
dolgozója?

Még 15-éig 
szavazhatnak
MUNKATÁRSUNKTÓL

 Még pár napig keresik a 
negyedév egészségügyi dol-
gozóját. Ön is bárkit jelölhet.
 Ha van kedvence azok között, 
akikkel egészségügyi ellátása során 
találkozott, legyen az orvos, nővér, 
védőnő, portás, takarító, beteg-

hordó, bárki, aki egészségügyben 
dolgozik, kérjük jelölje őt az Egész-

ségügyi Dolgozó díjra.
Az elismerésre bárki jelölhet olyan, 
az egészségügyben dolgozó sze-

mélyt, aki munkája, odaadása, lel-
kiismeretessége okán megérdemli 
a díjat. A javaslatokat a Hódmező-

vásárhely Város gyorshír szolgála-

tának Facebook posztja alatti kom-

mentekben várják szeptember 15-ig. 
A negyedév vásárhelyi egészségügyi 
dolgozója mindig az, aki a legtöbb 
jelölést kapta – írja a vásárhelyi ön-

kormányzat gyorshír szolgálata. 

NYELVTANULÁS • Sokan fogják visszamondani, pedig fontos lenne

Drágul az idegen nyelvek 
oktatása
SZINCSOK GYÖRGY / BOROS TAMÁS

 A magán nyelviskolák és 
a maszek nyelvtanárok is 
megszenvedik a kormány 
közelmúltban hozott dön-
téseit, valamint a gazdasági 
válságot. Egyrészt csökken-
het a nyelvet tanulók száma, 
másrészt a nyelvtanárok egy 
része is nehéz helyzetbe ke-
rült azáltal, hogy megnehe-
zítették a katás vállalkozók 
dolgát, ám ugyanekkora 
gond az infláció is. A szakma 
képviselői szerint akár 10-30 
százalékos drágulás is vár-
ható a nyelviskoláknál és a 
magántanároknál. Tapasz-
talatok szerint a magyarok, 
ha nem is egyetemista ko-
rukban, de rájönnek, hogy 
a talpon maradáshoz sok 
szakmában szükséges egy 
idegen nyelv átfogó isme-
rete. Igaz, jó néhányan azért 
tanulnak, mert külföldön 
szeretnének elhelyezkedni.
 Angol óra egy hódmezővásár-

helyi nyelviskolában, ahol az angol 
mellett németet is oktatnak, és amíg 
lesz fizetőképes kereslet, bizakod-

nak abban, hogy a nehézségek elle-

nére talpon tudnak maradni. Szerin-

tük rossz üzenet a kormány részéről, 
hogy most már nem kötik a diplomát 
minden felsőoktatási intézmény-

ben nyelvvizsgához. Ez leértékeli a 
nyelvtudás értékét a köztudatban.

Nem a diploma, hanem 
a szakmai tudás miatt 
szükséges

 Arany Csilla vezető angol nyelv-

tanár a Vásárhelyi Médiacentrum-

nak azt nyilatkozta, hogy fontos 
lenne, hogy minél többen beszélje-

nek nyelveket, nem feltétlenül azért, 
hogy a diplomájukat megkapják, 
hanem hogy képesek legyenek kom-

munikálni, szakirodalmat olvasni.
Hasonló véleményen van Benyó-

né Loyola Éva, aki spanyolt tanít 
maszekban. Ő nyelvszakra járt, így 
neki nem volt kérdés a nyelvtanulás 
egyetemista korában, és akkor még 
úgy gondolta, hogy nem is szük-

séges az, hogy mondjuk egy ápoló 
feltétlenül tudjon idegen nyelvet, 
nem követeli meg a szakmája. A 
felsőoktatási törvény 2024-től 
életbe lépő módosításáról, misze-

rint onnantól kezdve az egyetemek 
saját hatáskörben dönthetnek arról, 
hogy nyelvvizsgához kötik-e a dip-

loma kiadását, azt mondta, hogy ez 
nem feltétlenül negatív szabály, bár 

nyelvtudás nélkül sokkal kiszolgál-
tatottabb az ember. Nem csak azért, 
mert bármilyen tudományterületen 
fontos a fejlődés, ehhez pedig szük-

séges a megfelelő és idegen nyelvű 
szakirodalom ismerete, hanem azért 
is, mert a világ még jobban kinyílt 
azóta, hogy ezzel lépést tudjunk 
tartani, elengedhetetlen egy idegen 
nyelv, általában az angol ismerete.
Személy szerint az ő nyelve, a spa-

nyol inkább egy úgymond ,,sze-

relemnyelv”. Ezt ugyanis nem a 
nyelvvizsgáért választják a tanulni 
vágyók, hanem nagyon sokszor 
azért, mert ez volt az álmuk, vagy 
mert spanyol nyelvterületre szeret-

nének kiköltözni. Ez annyira igaz, 
hogy tart egy nyelvkurzust azoknak, 
akik kifejezetten külföldre, elsősor-

ban Spanyolországba szeretnének 
költözni. Ezek 8 fős kurzusok, és 
mindig rendkívül gyorsan megtel-
nek. Ezért olykor 10 fősre bővíti a 
kurzust, online.

Nem mindig 
egytemistaként,  
de belátják

 A nyelviskolákban egyelőre csak 
találgatják, milyen hatása lesz a fel-
sőoktatásban beállt változásoknak, 
hiszen még azt sem tudják, mely 
intézmények tekintenek el a köte-

lező nyelvvizsgáktól. Abban bíznak, 
hogy továbbra is komoly előnyt 
jelent a munkakeresésnél, ha valaki 
nyelvvizsgapapírt tud csatolni az 
önéletrajzához. A költségek emelke-

dése azonban rontja a nyelvoktatás 
helyzetét.
Benyóné Loyola Éva is látja ezeket 
a nehézségeket, de szerinte a leg-

több fiatal belátja azt, hogy ma már 
nyelvtudás nélkül nem lehet boldo-

gulni, labdába rúgni. Talán nem 18, 
hanem majd 25 éves korukban, de 
sokan nekiállnak, hogy megszerez-

zenek egy idegen nyelv ismeretet. 
Persze azt még középiskola után, 
az egyetemi évek alatt sokan nem 

ismerik fel, hogy az egyetem erre 
könnyebb időszak lenne, mint ami-
kor már nekiállnak dolgozni. Mind-

emellett azt is állítja, nem az tesz 
egy embert jó szakemberré, hogy 
tud-e idegen nyelvet, de nagyon 
hasznos és szükséges a fejlődéshez.
Azt is elmondta, a jelenlegi magyar 
közoktatás arra sajnos nem alkal-
mas, hogy egy gyermek ott jó mi-
nőségű tudásra tegyen szert. Ennek 
okait a csoportok nagy és az iskolai 
nyelvtanárok alacsony számában 
látja. Ennek fordítva kellene mű-

ködnie, 5-8 fős iskolai csoportokkal, 
ám amíg egy nyelviskolában sokkal 
jobban keres egy tanár, mint a köz-

oktatásban, addig erre nincs is esély. 
Ráadásul az utóbbi helyen óriási az 
adminisztrációs teher, ez sem teszi 
vonzóvá a nyelvtanári pályát. Így 
viszont kialakulhat az, hogy közép-

iskolában csak az tud jól megtanulni 
egy nyelvet, akinek van pénze, hogy 
különórákra járjon.

Mindenütt emelni kell  
az árakon

 Jelenleg átlagban valamivel több 
mint 1000 forint egy 45 perces nyel-
vóra a magániskolákban, ez kúszhat 
most fel 1200-1300 forintra, ami 
egy féléves kurzus esetében jelentős 
pluszkiadás a diákoknak. A nyelvis-

kolák számára stabilitást jelentenek 
a céges megrendelések, hiszen eze-

ket a költségeket a munkaadók áll-
ják. Kérdés, hogy ezekből lesz-e elég 
a következő időszakban. Ez első-

sorban attól függ, hogy a gazdasági 
nehézségek miatt a cégek mennyire 
húzzák meg a nadrágszíjat. Benyóné 
Loyola Éva azt mondta, nála mint-

egy 10 százalékos drágulással kell 
számolni. Sajnos van olyan diákja, 
aki ennek hatására visszamondta az 
órákat, és olyan is, aki korlátozta az 
alkalmak számát. Elmondta azt is, 
ő nem a kata-szabályok változásai, 
hanem az infláció mértéke miatt 
kénytelen emelni. 

LEHET, HOGY KEVESEBBEN FOGNAK TANUNI KEVESEBBET

ÉGHAJLAT • Átalakul a növényzet

Kaktuszok 
az Alföldön
BOTTYÁN RÓBERT

 Összesen 20-30 helyen, 
alig pár négyzetméteren az 
országban felütötték fejüket 
a kaktuszok. Jellemzőjük, 
hogy nem őshonosak, vi-
szont rendkívül szívós nö-
vények, melyek veszélyesek 
lehetnek a hazai növényvi-
lágra – számolt be róla az 
Időkép.
 Csecserits Anikó, az Ökológiai 
Kutatóközpont tudományos mun-

katársa elmondta, itthon a 2000-
es évek óta ismertek a kaktuszok, 
és egy-egy helyszínen már 20 éve 
megtalálhatók. Ahol a talaj száraz 
és könnyen átereszti a vizet, egyes 
kaktuszoknak a túlélésben a -20 fo-

kos fagy sem okoz problémát.
A szakértő arra hívta fel a figyelmet, 
hogy bár nem a klímaváltozásnak 
tudható be a medvetalpkaktuszok 
magyarországi elterjedése, termé-

szetes ellenség hiányában jelenlé-

tükkel könnyen kiszoríthatják az 
alacsonyabb tűrőképességű őshonos 

fajainkat, melyek kevésbé ellenállók 
a rendkívüli (aszályos, forró) időjá-

rásnak.
Dr. Kelemen András, a Szegedi Tu-

dományegyetem munkatársa meg-

jegyezte, hogy hazánkban eddig 15 
faj alkalmi vagy tartós megtele-

pedését észlelték a természetben, 
amely többségének csak 1-2 előfor-

dulását ismerjük. Inváziósnak, és 
más fajokra veszélyesnek viszont 
leginkább a medvetalpkaktuszokat 
sorolhatjuk, melyek számos védett 
növényfajt is kiszorítanak termé-

szetes élőhelyükről.
Nem egészen egy év alatt meghá-

romszorozódott az ismertté vált 
„kivadult” kaktuszállmányok szá-

ma, jelenleg több, mint 60, termé-

szetben való kisebb-nagyobb meg-

telepedésről tudunk. Ezek mintegy 
fele a Duna-Tisza közén található, 
de a Nyírségben, a Börzsönyben, a 
Pilisben, a Vértesben, a Gerecsé-

ben, a Bakonyban, a Mecsekben és a 
Villányi-hegységben is felfedeztek 
állományokat.
A kaktuszokról képeket az Időkép 
oldalán találhatunk. 
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AZ ÖN JELÖLÉSÉT IS VÁRJÁK 
(A KÉP ILLUSZTRÁCIÓ)


